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Notulen van de vergadering van de Ministerraad op 28 okt. 1960
*'s Morgens te 10 uur aangevangen en 's middags voortgezet, Trêveszaal.

Aanwezig: De Minister-President De Quay en de Ministers Van Aartsen, Beerman, Cals,
Klompé, Korthals (punten 14 - 18, 22 en 26c – 26i), Luns, Marijnen, De Pous, Van Rooy, Visser
en Zijlstra (afwezig is Minister Toxopeus).

Voorts zijn aanwezig de Staatssecretarissen Bot, Roolvink (punten 14 en 22),
Schmelzer (punten 2l, 14, 22 en 26g).

Secretaris: J. Middelburg.

2. Buitenlands beleid
a. De kwestie  Nieuw-Guinea (Zie notulen MR 21 oktober 1960, punt 19b.)
Minister Luns herinnert aan de reactie van Secretaris-Generaal Hammarskjöld op zijn vragen
inzake het betrekken van de VN bij deze zaak. Spreker heeft nagegaan op welke wijze uitvoering
aan het resultaat van deze bespreking zou kunnen worden gegeven. De suggestie om hierover in
de vierde commissie van de Algemene Vergadering te spreken heeft wel  voetangels en klemmen,
omdat de reactie zou kunnen zijn, dat het punt maar op de agenda van de Algemene Vergadering
moet worden gezet. De suggestie, dat de Verenigde Naties maar een missie naar Nieuw-Guinea
moeten zenden, zou kunnen leiden tot een resolutie, ingediend door enkele landen, waarin wordt
voorgesteld, dat een missie met vertegenwoordigers uit vele landen en met een vergaande
taakomschrijving wordt gezonden. Na overweging van deze mogelijkheden meent spreker, dat de
Nederlandse delegatie het beste in de Algemene Vergadering bij het punt kolonialisme de
gelegenheid aangrijpen kan door te herhalen, dat een VN-missie zich in Nieuw-Guinea ter plaatse
kan overtuigen van het Nederlandse streven om zo spoedig mogelijk de bevolking van haar recht
tot zelfbeschikking gebruik te laten maken.

De Raad verklaart zich na enige bespreking met deze gedachte akkoord.
Minister Luns vreest van de activiteit van de Minister-President van Malakka, dat

deze gezien de positie van Malakka, als buurland van Indonesië zal trachten een voor Indonesië
aanvaardbaar voorstel te doen (dus overdracht van souvereiniteit aan Indonesië), waardoor
Nederland in de positie komt dit te moeten afwijzen.

Minister Visser stelt de vraag of Minister Luns van oordeel is, dat de versterking
van de defensie van Nieuw-Guinea adequaat is aan wat onze bondgenoten, die hierbij betrokken
zijn, van ons verwachten. Minister Luns antwoordt, dat dit nooit te zeggen is. Deze bondgenoten
zullen verwachten, dat een minimum aan defensiemiddelen aanwezig is om een "coup de mains"
op te vangen. Indien Nederland bij een aanval van Indonesië geen hulp van Amerika en andere
bondgenoten zou krijgen, zal deze agressie binnen drie dagen in de VN op tafel liggen, waar men
tot een "staakt het vuren" zal beslissen. De Nederlandse beslissing om geen koloniale oorlog te
voeren, maar wel infiltratie te bestrijden, is voor deze bondgenoten irrelevant; de vraag van
Minister Visser stellen ze ons niet en eenzelfde vraag onzerzijds zouden ze niet beantwoorden.

Minister Visser merkt op, dat een van de dagbladen reeds tracht uit te vinden welke
posten op de begroting van Defensie speciaal voor de verdediging van Nieuw-Guinea zijn
bestemd. Spreker zal in de Kamer ook de vraag te beantwoorden krijgen of hij meent, dat voor
deze verdediging voldoende aan de NAVO is onttrokken. Hij zou willen antwoorden, dat de
versterking van dat gebied thans adequaat is en hij zal weer zeggen dat Nederland op
internationale hulp rekent en hierop met recht zal kunnen rekenen. Minister Luns antwoordt, dat
de Engelsen hebben gezegd Nederland bij een aanval onmiddellijk te zullen steunen, terwijl de
Amerikaanse Regering nooit vooraf een verplichting terzake kan aangaan. De Amerikanen hebben
echter toegezegd onmiddellijk logistieke hulp te zullen zenden. Eventuele hulp van Amerika,
Engeland en Australië bij een militaire aanval van Indonesië hangt er niet van af of Nederland zelf
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nog meer of minder aan de verdediging van dit gebied doet; eigenlijk vinden genoemde landen,
dat Nederland ten behoeve van de verdediging van dit gebied veel doet. Intussen is de betekenis
van deze hulp iets meer op de achtergrond gekomen door het bewezen optreden van de VN in
overeenkomstige gevallen. Bovendien heeft de "political deterrent", die opnieuw is aangebracht, al
effect gehad. De Indonesische Commandant van het leger Nasution heeft ook in India gezegd, dat
Indonesië geen militaire aanval op Nieuw-Guinea doet, terwijl er thans ook geen militaire
voorbereidingen aan de gang zijn. Spreker meent, dat Minister Visser in zijn antwoord op vragen
van de Kamer over hulp van bondgenoten bij een Indonesische aanval dus zal kunnen herhalen
wat hij bij een vorige gelegenheid aan Mr. Burger heeft geantwoord.
- - -

26. Ingekomen stukken en mededelingen
- - -
b. Enkele maatregelen met betrekking tot Nieuw-Guinea
Staatssecretaris Bot noemt enkele maatregelen die met betrekking tot Nieuw-Guinea in overweging
zijn. Deze hebben in de eerste plaats betrekking op de inschakeling van een Papoea bij de
voorbereiding van de Nieuw-Guinearaad, waarbij het de bedoeling is hem later tot
Regeringsgemachtigde te benoemen. In de tweede plaats heeft de leider van de Papoea-
ambtenaren, die een bezoek aan Nederland brengen, voorgesteld, dat de wereldomroep dagelijks
een uitzending naar Nieuw-Guinea verzorgt, waarvoor hij als adviseur Nicolaas Jouwe noemde.
Het lijkt spreker wel nuttig als Jouwe op het Departement als adviseur wordt benoemd en dan
tevens voor de wereldomroep werkzaam zal zijn. Een ander denkbeeld van deze Papoea Kaisiepo
is een missie van de Nieuw-Guinearaad verschillende Aziatische landen te laten bezoeken als
tegenwicht tegen Indonesische propaganda. Vervolgens merkt spreker op, dat er naar gestreefd
wordt, dat de legislatieve Raad in Australisch Nieuw-Guinea gelijk met de Nieuw-Guinearaad zal
worden geopend. Tenslotte laat spreker onderzoeken of het mogelijk is naast het
Nederlanderschap voor Papoea's het burgerschap van Nieuw-Guinea in te voeren. Minister Zijlstra
acht het nuttig een en ander schriftelijk voor te bereiden, voordat de Raad beslist. Spreker
waarschuwt er voorts voor, dat men niet een groep malcontente lieden gaat kweken, die zich als
profiteurs van het Nederlandse beheer gedragen.
- - -
i. Kwestie van de spijtoptanten (Zie notulen MR 14-10–1960, punt 12.)
Minister Beerman deelt mede, dat hij de moeilijkheden inzake de spijtoptanten met de Engelse
Ambassadeur in Djakarta heeft besproken, waarbij de overweging van het inschakelen van
consulaten in Surabaja, Bandung en Medan aan de orde kwam. De Ambassadeur oordeelde, dat
groepsgewijze toelating van spijtoptanten in Nederland niet wenselijk was. Voorts zou hij
overwegen om de correspondenten, die Dr. Vixseboxse bij de selectie gebruikte weer te laten
werken. Bovendien beschikt hij voorlopig over de diensten van de functionarissen, die vóór de
verbreking der diplomatieke betrekkingen de zaken der spijtoptanten op het Hoge Commissariaat
behandelden. (Omgekeerd heeft de Verenigde Arabische Republiek die de Indonesische belangen
in Nederland behartigd gevraagd een aantal Indonesiërs voor die taak in Nederland toe te laten).

Spreker overweegt voorts om aan de permanente vreemdelingen Adviescommissie
een subcommissie te verbinden ter advisering over de toelating van spijtoptanten. Hij denkt
daarbij aan de uitnodiging van enkele oud-rechters, ook uit Indonesië, om hierin zitting te nemen
en eventueel nog een vertegenwoordiger uit de comité's. Minister Zijlstra dringt erop aan geen
Kamerleden in de subcommissie op te nemen. Minister Beerman antwoordt, dat in de permanente
Commissie ook wel Kamerleden zitten, maar in de subcommissie kan men hen eruit laten. De
Raad stemt met de gedachte van een subcommissie in.
- - -


